
مراســم افتتاحیــه ســمینار ســالانه 
مدیران عامــل باشــگاه های لیــگ برتــر 
و دســته یــک و فوتبــال بانــوان کشــور 
روز گذشــته در مرکــز ملــی فوتبــال بــا 
یــت ممبینــی  دبیــرکل،  حضــور هدا
منصــور قنبــرزاده نایــب رئیــس دوم 
فدراســیون و مصطفــی زارعــی مدیــر 
صــدور مجــوز باشــگاهی برگــزار شــد. در 
ایــن ســمینار مطالــب مختلفــی از ســوی 
دبیــرکل فدراســیون، نایــب رئیــس دوم 
و مدیــر صــدور مجــوز باشــگاهی دربــاره 
برنامه هــای ایــن دپارتمــان بــه جهــت 
رونــد رو بــه رشــد باشــگاه ها و توســعه 

فوتبــال مطــرح شــد.
در شــرایطی کــه قــرار اســت بیســت و 
ســومین دوره لیــگ برتــر از پنجشــنبه 
۱۲ مــرداد آغــاز شــود، مدیــران برخــی 
یــق  تعو ســت  ا خو ر د ه ها  شــگا با
مســابقات را مطــرح کرده انــد. طبــق 
اعــام محمــد رجاییــان مدیرعامــل 
آلومینیــوم، مدیــران حــدود ۸ باشــگاه 
لیــگ برتــر درخواســت کرده انــد ایــن 
بازی هــا دســت کــم ایــن هفتــه بــه 
تعویــق بیفتــد . ایــن درخواســت در گــروه 
مدیــران باشــگاه ها بارگــزاری شــده و 
بــزودی بــه فدراســیون فوتبــال منتقــل 

. د می شــو
 

تصمیم واتساپی
گفتــه می شــود کــه جرقــه ایده بــه تعویق 
افتــادن لیــگ در یکــی از شــبکه های 
رســانه ای خــورده اســت. تمــام مدیــران 
برتــری  لیــگ  ی  ه ها شــگا با مــل  عا
در گروهــی کــه در پیام رســان های 
اجتماعــی دارنــد بــا هــم هماهنــگ 
کرده انــد کــه در ایــن جلســه ایــده بــه 
تعویــق افتــادن لیــگ را مطــرح کننــد. 
باشــگاه ها بــرای ایــن کار دلایــل زیــادی 
داشــتند کــه آنهــا را بررســی می کنیــم؛

 میزبان آماده نیست
کــه  یلــی  لا د یــن  صلی تر ا ز  ا یکــی 
باشــگاه ها خواهــان تعویــق در برگــزاری 
ن  د نبــو ه  د مــا آ هســتند  ی هــا  ز با
استادیوم هاســت.  تیم هــا مدعــی 
هســتند کــه هنــوز آمادگــی کامــل بــرای 
برگــزاری مســابقات را ندارنــد و از طرفــی 
وضعیــت نامشــخص آمــدن یــا نیامــدن 
وی  ای آر نیــز مدیــران را بــرای برگــزاری 

بازی هــا باتکلیــف کــرده اســت. 
البتــه اینطــور کــه بــه نظــر می رســد 
یــن  ا شــتن  ا د بــه  ی  میــد ا یــد  نبا
تکنولــوژی در فصــل پیــش رو داشــته 
باشــیم. هدایت اللــه ممبینــی در ایــن 
مــورد گفــت: »یکــی از اولویت هــای 
فدراســیون فوتبــال پول هایــی اســت 
 VAR ،وجــود دارد AFC کــه در فیفــا و
هــم یکــی از اولویت هــای مــا اســت. 
جلســات متعــددی بــا مســئولان فیفــا 
در ایــن زمینــه داشــتیم. مشــکاتی 
بــرای ترنســفر مــوارد مالــی و وســائلی 
ماننــد کمــک داور ویدیویــی وجــود 
دارد. نمی توانــم جزئیــات را بگویــم 
ولــی فیفــا و AFC دغدغــه مــا را درک 
کرده انــد. بایــد بــه هــم کمــک کنیــم 
تــا ایــن اتفــاق بــرای فوتبــال مــا بیفتــد. 
وی در مــورد اینکــه آیــا قــول می دهــد 
امســال VAR بــه ایــران بیایــد، گفــت: 
»اجــازه بدهیــد کارهــا را کــم کــم انجــام 
بدهیــم. از مــا هــم می خواهنــد زیــاد 
صحبــت نکنیــم. مشــکل فنــی و مالــی 
وجــود نــدارد. مشــکل شــرکت هایی 
هســتند که باید مواردی را رعایت کنند 
تــا بــه خاطــر تحریم های ظالمانه شــامل 
جریمه هــای شــدید نشــوند. خواهــش 
می کنــم دوســتان زیــاد در ایــن مــورد 
نخواهنــد کــه مــا پاســخگو باشــیم. مــا 

بیشــتر از شــما پیگیــر هســتیم.«
 

تبلیغات محیطی
ه  شــگا با ز معضــات  ا یکــی دیگــر 
مشــخص نشــدن تکلیــف تبلیغــات 
محیطــی اســت. باشــگاه های حاضــر در 
لیــگ برتــر از کــم بودن رقم این تبلیغات 
ناراضــی هســتند و بــه گفتــه صــادق 

درودگر این رقم ۲3 هزار میلیارد است 
امــا رقــم قابــل توجهــی بــه باشــگاه ها 
بابــت ایــن تبلیغــات داده نمی شــود. 
درودگــر در مصاحبــه ای بعــد از ایــن 
همایــش در مــورد حــق پخــش بازی هــا 
گفــت: »صــدا و ســیما محدودیــت دارد 
بــرای اینکــه حــق پخــش باشــگاه ها را 
بدهــد و اگــر ایــن موضــوع حــل و فصــل 
نشــود باشــگاه ها بــه صــورت کلــی از 
حضــور در لیــگ قهرمانــان آســیا محــروم 
خواهنــد شــد.  بــه ایــن ترتیــب لیــگ 
ایــران دیگــر حرفــه ای نخواهــد بــود. 
مجلــس در حــال نوشــتن بودجــه هفتــم 
اســت. قطعــاً دوســتان بایــد محبــت 
کننــد و بــا توجــه بــه مطالبــات مــردم در 
حــوزه فوتبــال و خدماتــی کــه ایــن رشــته 
بــه کشــور ارائــه می کنــد بودجــه ای 
پیش بینــی کننــد کــه بــه صداوســیما 
داده شــود تــا آنهــا هــم بتواننــد حــق 
پخــش را بــه باشــگاه ها پرداخــت کننــد. 
فوتبال ما ورشکســته اســت، چون هیچ 
باشــگاهی درآمــد ثابتــی از فوتبــال ندارد 
و همــه بودجه هــا اسپانســری اســت 
و ایــن موضــوع در آینــده فوتبــال مــا را 
از حضــور در میدان هــای بین المللــی 
محــروم خواهــد کــرد. درخواســت مــن 
از مجلــس شــورای اســامی و شــخص 
ــه  ــن زمین ــن اســت کــه در ای ــاف ای قالیب
اقــدام عاجــل کننــد. باشــگاه های مــا 
هــم قــرار شــد غیــر از ایــن صورتجلســه 
نامه هــای دیگــری را هــم بــرای مجلــس 
شــورای اســامی و فدراســیون فوتبــال و 
ســازمان لیگ ارســال کنند. این هشــدار 
را می دهــم کــه بــرای باشــگاه های مــا 
خطــر وجــود دارد و امیــدوارم ایــن امــر 
را پیگیــری کننــد. پیگیــری مجلــس و... 
بــه باشــگاه ها و فدراســیون فوتبــال و 
ســازمان لیــگ و وزارت ورزش و جوانــان 
مربــوط اســت. فکــر می کنــم کــه ایــن 
موضــوع بســیار مهــم اســت و وزیــر 
ورزش هــم بایــد در ایــن خصــوص مــا 
را حمایــت کنــد تــا بتوانیــم در آوردگاه 
آســیا کــه النصــر، رونالــدو را بــه خدمــت 
گرفتــه اســت قــد علــم کنیــم. زمانــی تیــم 
دوم ایران در آســیا قهرمان می شــد، اما 

حــالا همــه چیــز بــه خطــر افتــاده اســت. 
اســتقال و پــاس در چــه ســال هایی 
قهرمــان آســیا شــدند و دیگــر ندیدیــم. 
بایــد بــه آن روزهــا بازگردیــم. اگــر بیــش 
از 40 ســال اســت کــه تیــم المپیــک مــا 
شــرایط خوبی ندارد به این دلیل اســت 
کــه فوتبــال مــا مریــض اســت و بیمــاری 
اقتصــادی و برنامه ریــزی و ســاختار و 
زیرســاخت دارد و بایــد آنهــا را درمــان 
کنیــم. امــروز مجلــس شــورای اســامی 
بایــد حــق فوتبــال را بــه آن برگردانــد. 
مبلغــی را در خصــوص حــق پخــش 
پیش بینــی نکرده ایــم، بلکــه AFC و 
فیفــا ایــن موضــوع را بررســی کرده انــد 
و آن زمــان اعــام کرده انــد کــه حــدود 
450 میلیــون یــورو ارزش لیــگ مــا بــرای 
حــق پخــش اســت؛ حــالا مــا ایــن مبلــغ را 
نخواســتیم و چیــزی کــه امکانپذیــر بوده 

و منطقــی اســت را پرداخــت کننــد.«
 

 تکلیف ورود بانوان 
را مشخص کنید

ید  ز مشــکات و شــا یکــی دیگــر ا
مهم تریــن مشــکل بــرای شــروع لیــگ 
آمــاده نبــودن ورزشــگاه ها بــرای میزبانی 
از بانــوان اســت. ایــن مشــکل دیگــر 
ــدارد  ــران ن ــال ای ــن فوتب ــه قوانی ربطــی ب
و طــرف حســاب بــا قوانیــن فیفــا اســت. 
در حــال حاضــر تنهــا دو ورزشــگاه آزادی 
و نقــش جهــان آمادگــی میزبانــی از 
بانــوان را دارنــد و هنــوز تکلیــف بقیــه 
ورزشــگاه ها مشــخص نیســت. چیــزی 
کــه مشــخص اســت مهــدی تــاج بــه 
خوبــی می دانــد کــه برگــزاری بازی هــا 
بــا حضــور بانــوان از الزامــات لیــگ برتــر 
ــرای تحقــق ایــن موضــوع  اســت و اگــر ب
لازم باشــد کــه لیــگ دیرتــر برگــزار شــود 
مشــکلی بــا ایــن قضیه نخواهد داشــت.

ابهام در قوانین جدید
بــا پایــان لیــگ بیســت و دوم، قــرار شــد 
که نقل و انتقالات لیگ بیســت و ســوم 
طبــق اساســنامه جدیــد انجــام شــود. 
ابهامات پر شــمار این اساســنامه باعث 
شــده اســت کــه بســیاری از تیم هــا در 

جــذب بازیکــن دچــار ســردرگمی بشــوند 
و هنــوز تیم هــای مــورد نظــر ســرمربی 
خــود را بــه صــورت کامــل جــذب نکننــد. 
همیــن باتکلیفــی در جــذب بازیکــن 
نیــز یکــی از دلایلــی اســت کــه مدیــران 
ــه تعویــق بیفتــد. می خواهنــد بازی هــا ب

 
بهانه غیر منطقی

در ایــن میــان بعضــی از تیم هــا از آمــاده 
نبــودن تیم هــا و بازیکنــان خــود بــرای 
دیرتــر برگــزار شــدن بازی هــا بهانه جویــی 
کردنــد کــه بــا اســتقبال زیــادی روبــه رو 
نشــد و قطعاً نمی توان کم کاری باشــگاه 
و ســرمربی را دلیــل کافــی بــرای بــه هــم 
زدن برنامــه لیــگ یــک کشــور دانســت.

تــا اینجــای کار باشــگاه ها و مهــدی تــاج 
رئیــس فدراســیون فوتبــال بــه نظــر 
مشــکلی بــا بــه تعویــق انداختــن بازی هــا 
نداشــتند. امــا ایــن ایــده مخالفانــی را نیز 
داشــت. یکــی از مخالفــان سرســخت 
ایــن موضــوع ســهیل مهــدی رئیــس 
ســازمان لیــگ اســت. از نظــر مهــدی 
حــالا درســت زمانــی کــه برنامه ریــزی 
6 الــی 7 هفتــه از لیــگ انجــام شــده 
ــر  غیرممکــن اســت کــه بازی هــا را دیر ت
برگــزار کننــد. از طــرف دیگــر لیــگ ایــن 
فصــل بــه خاطــر برگــزاری فیفادی هــای 
بســیار مهــم، بازی هــای لیــگ ملت هــای 
آســیا و لیــگ قهرمانــان آســیا بــا ورژن 
جدیــد امــکان تغییــر در برنامه هــا وجــود 
نــدارد و بــه تعویــق انداختــن رقابت هــا 
باعــث بی نظمــی و همچنیــن متضــرر 
شــدن تیــم ملــی و باشــگاه ها در طــول 
رقابت هــا خواهــد شــد. حتــی ممکــن 
اســت بــا برنامه هــای بین المللــی کــه 
در تقویــم وجــود دارد بــر هــم زدن 
برنامــه ســازمان لیــگ باعــث شــود کــه 
باشــگاه ها مجبــور شــوند در هفتــه دو 
بــازی را انجــام دهنــد کــه ایــن قضیــه بــه 
ــا ایــن لحظــه  نفــع هیچ کــس نیســت. ت
جنــگ بیــن فدراســیون و ســازمان لیــگ 
بــرای بــه تعویــق افتــادن یــا نیفتــادن 
بــه وجــود آمــده اســت و بایــد دیــد در 
نهایــت کــدام طــرف پیــروز ایــن ماجــرا 

خواهــد شــد.

فوتبال ایران زیر ذره بین
مدیریت فوتبال 2

تاج از قول فیفا؛ 
VAR مشمول تحریم 

نمی شود
مهدی تاج در حاشیه 
جلسه اهدای مجوز 

حرفه ای به باشگاه ها، 
اظهار داشت: »6 باشگاه 
لیگ برتری مجوز حرفه ای 

گرفتند. به نمایندگی از 
AFC گواهینامه شان را 

دادیم. 2 باشگاه بانوان 
و 2 باشگاه لیگ یکی 

مجوز حرفه ای گرفتند. 
قطعاً می دانم که برای 

سال آینده بسیاری از 
باشگاه های لیگ برتر 

مجوز حرفه ای خواهند 
گرفت. امسال جدی شد. 
مطمئناً همه روالشان را 
بر این قرار می دهند که 
به آیین نامه های مجوز 

حرفه ای عمل کنند.«
وی افزود: »بعضی از 

باشگاه ها بدهی هایشان 
را دیر دادند و نتوانستند 

مجوز حرفه ای بگیرند 
ولی مطمئنم سال آینده 
باشگاه های مهم کشور 

حتماً مجوز حرفه ای 
می گیرند. خودم با 

استقلال جلسه دارم. 
شنبه یک نشست داشتم 

و امروز هم ممکن 
است نشستی داشته 

باشم. استقلال یکی از 
باشگاه هایی است که 

خیلی راغبیم این مراحل را 
طی کند و مجوز حرفه ای را 

بگیرد.«
رئیس فدراسیون فوتبال 

تصریح کرد: »مطمئنم 
سال آینده این اتفاق 

خواهد افتاد. بقیه 
باشگاه ها هم به همین 

شکل، از 16 باشگاه 10 
باشگاه مجوز حرفه ای 
نگرفتند و این برای ما 
خوب نیست. باید حتماً 

مجوز بگیرند و این اتفاق 
می افتد. در فوتسال هم 

مراحل کسب مجوز از سال 
آینده شروع می شود. 

فکر می کنم ما بیشترین 
باشگاه را در آسیا داشته 

باشیم تا بتوانیم مجوز 
حرفه ای بدهیم. فوتبال 

ساحلی هم همینطور 
است ولی امسال الزامی 
نبود. سال آینده الزامی 

است.«
تاج با اشاره به تأمین پول 

VAR، گفت: »از طریق 
حمید سجادی به معاون 

اول رئیس جمهور نامه 
زدیم که EBS خواهان 

تحویلِ یکجای 2 میلیون 
و 300هزار دلار است 
تا دستگاه هایی که 

برای ورزشگاه هایی که 
پیش بینی کردیم را بدهد. 

این پول ضروری است. 
2 جلسه هم با مسئولان 
وزارت ورزش به ریاست 

جمهوری رفتیم. به خاطر 
ضرورتش کلی بحث کردیم 

که این پول تحویل داده 
شود. تا الان تحویل 

نشده اما موضوع فیفا 
همچنان موجود است. 

یعنی به صورت جدی 
دنبال می کند. همکاران 
من، دبیر کل، بین الملل 
و خزانه دار به سوئیس 

رفتند. با مسئولین فیفا 
مذاکره داشتند. فیفا نامه 

بسیار خوبی داده است 
که این مشمول تحریم 
نیست و باید این اتفاق 

برای کشور بیفتد.«

ZOOM

»VAR«؛ دیواری 
برای دیده نشدن 

سایر نقایص
جــدل بــر ســر رســاندن »کمــک 
داوری VAR« بــه لیــگ بیســت 
و ســوم فوتبــال کشــور چنــان 
عبــث نشــان می دهــد که بــه نظر 
می رســد بیشتر یک عامل سرگرم 
شــدن اهالــی و ناظران این رشــته 
بــا هدف غافل ماندن آنها از ســایر 
ضروریــات لیــگ باشــد. اســتقرار 
وســایل VAR در اســتادیوم های 
کشور یک پروسه سخت افزاری و 
نرم افــزاری ویــژه خود را دارد که به 
حــد خود زمانبــر اســت. اضافه بر 
آن، داوران بــرای کارآزموده شــدن 
در آن باید در تســت های مختلف 
شــرکت کننــد و ماه ها ایــن روند را 
امتحــان و در جریــان مســابقات 
دوســتانه یــا درجــه چندم رســمی 
اجرایــی کننــد و فقــط زمانــی آن را 
در لیــگ برتــر هم به اجــرا درآورند 
کــه در زمینه هــای عملــی آن بــه 
مهــارت کامــل رســیده باشــند. 
ناگفتــه پیداســت کــه ایــن رونــد 
هــم زمانبــر اســت و هــر یــک از 
دو پروســه ای کــه برشــمردیم، 
دســت کم 6 مــاه وقــت می طلبند 
و لازم و ملزوم یکدیگرند. به واقع 
 VAR اگر وارد کردن دســتگاه های
به ایران از همین امروز هم شروع 
شــود و مســئولان امــر بــا رجــوع 
بــه اســتادیوم های لیــگ وســایل 
تعبیــه ایــن دســتگاه ها را در هــر 
یــک راه اندازی کنند، با پروســه ای 
طــرف  هــه  ما پنــج  دســت کم 
هســتیم. آمــوزش دیــدن داوران 
و تســت های مختلفــی هــم کــه 
آنهــا بایــد در همیــن اســتادیوم ها 
در زمینــه اجــرای بهینــه سیســتم 
»کمــک داوری ویدیویــی« بدهند 
و توفیــق نهایی آنهــا در این زمینه، 
دســت کم بــه 6 مــاه زمــان نیــاز 
دارد. تــا شــروع دوره بیســت و 
ســوم لیــگ برتــر فوتبــال کشــور 
فقــط ســه روز مانــده اســت، آیــا 
هنــوز بایــد ایــن ادعــای مســخره 
برخــی مســئولان امــر را بپذیریــم 
کــه VAR بــه ایــن لیگ می رســد و 
حداکثر تا شــروع نیــم فصل دوم، 
لیگ ما هم مزین به این سیستم 
مــدرن و جهانگیــر خواهــد شــد. 
سیســتمی کــه اکنــون در بیــش از 
۱00 کشور وسایل آن برقرار و مورد 
اســتناد هر روزه داوران در جریان 
مســابقات مختلف قرار می گیرد.

جــواب پرســش فوق بــدون گفتن 
هــم مشــخص اســت و در نتیجــه 
بــه آن شــک نــه چنــدان دور از 
یقیــن و نــه چنــدان غیــر منطبق با 
واقعیت می رســیم که »دوستان« 
در فدراســیون و ســازمان لیــگ 
ً بــه ایــن بحث هــای  مخصوصــا
غیرعقایی دامن می زنند تا ســایر 
مســائل و کاســتی های لیــگ کــه 
کم هم نیســت، پشــت دیوار بلند 
VAR پنهــان بماند و دیده نشــود. 
خــدا از ســر گناهــان آنهــا نگــذرد!

نامه سازمان لیگ 
به تاج در خصوص 

حضور بانوان 
تماشاگر در لیگ برتر

رئیس سازمان لیگ فوتبال ایران با 
ارسال نامه ای به رئیس فدراسیون 
فوتبــال خواســتار تعییــن تکلیــف 
حضــور بانــوان تماشــاگر در هفتــه 
نخســت لیگ برتر شــد. محمدرضا 
کشــوری فرد بــا ارســال نامــه ای بــه 
مهــدی تــاج رئیــس فدراســیون 
فوتبــال بــا توجــه بــه ایمیل ارســالی 
فیفــا در خصوص الــزام ورود بانوان 
بــه ورزشــگاه ها در مســابقات لیگ 
برتــر خواســتار تعییــن تکلیــف و 
کســب مجــوز از مراجــع ذیصــاح 
بــرای حضــور بانــوان تماشــاگر در 
لیــگ برتــر شــد. مســابقات هفتــه 
نخســت لیگ برتر روز پنجشنبه ۱۲ 

مــرداد آغــاز می شــود.

 zسرمقاله

 zخبر

وصال روحانی
روزنامه نگار

ایمان گودرزی
روزنامه نگار

 zگزارش یک

منصور قنبرزاده:

برای اولین بار بودجه 16 تیم مشخص شد

منصور قنبرزاده در مصاحبه ای در مورد اینکه قرار است دستورالعمل نقل و 
انتقالاتی اصلاح شود، گفت: »این اولین بار است که این دستورالعمل و سقف 
بودجه ابلاغ می شود. برای اولین بار مشخص است که ۱۶ تیم لیگ برتری 
چقدر بودجه برای لیگ گذاشته اند. الان مشخص است که اگر بودجه ای 
تصویب شده اعضای هیأت مدیره، خزانه دار و مدیرعامل امضا کرده اند 

و بازیکن هم خیالش راحت است. خود این یک دستاورد مهم است.«

فهد طالب

دروازه بان عراق در صنعت نفت

فهد طالب، دروازه بان تیم ملی عراق بعد از توافق نهایی و عقد قرارداد رسماً 
به تیم فوتبال صنعت نفت آبادان پیوست. دروازه بان جدید صنعت  نفتی ها 
در لیــگ برتــر بیســت و ســوم، ۱۹ بــار درون دروازه تیــم ملی عراق ایســتاده و 
در ۹ بــازی ملــی گل نخــورده اســت. ایــن دروازه بان ۲۸ ســاله در این فصل از 
مسابقات لیگ عراق با قرار گرفتن درون دروازه تیم نیروی هوایی این کشور 

۱۹ بار موفق به بســته نگه داشــتن دروازه تیمش شــده است.

حمید مطهری

آخرین وضعیت سرقت

روز پنجم تیر مربی تیم ملی فوتبال کشورمان در اتوبان مدرس مورد سرقت ۳ 
موتورسوار زورگیر قرار گرفت . در این اتفاق سارقان، حمید مطهری را از ناحیه گردن 
به شدت مضروب کرده و گردنبند گرانقیمت وی را سرقت کردند. مربی تیم ملی 
پس از این اتفاق صورتجلسه ای را در محل با حضور مأموران کلانتری و پلیس 
امضا کرد و منتظر شناسایی سارقان ماند. مطهری در هفته های اخیر برای پیگیری 

پرونده به کلانتری مراجعه کرده، با این حال سارقان هنوز شناسایی نشده اند.
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 مهدی تاج: احتمال تعویـــــق 
بازی ها وجـــــــــــــــــــــــود دارد

سهیل مهــدی: بازی ها طبق 
برنامه برگزار خواهــــــــــد شد


